
  
 
 
 

 
Chyba nie ma człowieka, który nie czekałby na wiosnę. W naszym klimacie zima 

często bywa długa, mroźna i pozbawiana słońca.  Wiosna niesie nadzieję na ciepło, długie 
dni i zakwitanie roślin. Do życia budzą się drzewa i krzewy, ptaki radośnie śpiewają. Swoje 
prace zaczynają również ogrodnicy i wielbiciele ukwieconych balkonów. Wiosenne 
porządki w ogrodach są bardzo ważne, ponieważ od nich zależy, jak będzie wyglądał ogród 
latem. Zatem od czego należy zacząć?   

Najważniejsze jest posprzątanie ogrodu po zimie. Grabimy zeszłoroczne liście, 
zeschłe gałęzie i usuwamy stare części roślin. Szczególnie dokładnie czyścimy trawnik, 
dociskamy także wybrzuszone 
kępy traw. Jeśli murawa ma 
ubytki, to warto w „łysych” 
miejscach zasiać nową trawę 
i przykryć ją cieniutką warstwą 
ziemi, aby szybko wzeszła. 
Cały trawnik nakłuwamy 
odpowiednimi narzędziami, 
aby dostawało się do niego 
powietrze. W ten sposób nie 
pojawi się na nim kłopotliwy 
mech.  
 

Gdy ziemia po zimowych roztopach przeschnie na tyle, że nie klei się już do szpadla, 
jest to czas na pracę przy grządkach warzywnych i kwiatowych. Ziemię należy przekopać, 
aby ją spulchnić. Bardzo ważne jest dokładne usuwanie chwastów, bo jeśli tego nie 
zrobimy w trakcie kopania, to później pojawią się one jako nieproszeni goście na naszych 
grządkach. Usuwamy też zimowe okrycia roślin, najlepiej w pochmurny dzień, by słońce 
i wysoka temperatura nie pobudziły ich do zbyt szybkiej wegetacji. Nasze winogrona i róże 
w ten sposób budzą się z zimowego snu.          

Wiosenne prace dotyczą również drzew w ogrodzie. Nawozimy je kompostem lub 
innym nawozem, sprawdzamy, czy nie są atakowane przez różne choroby. Sadzimy młode 
drzewka i krzewy. To dobry czas dla porzeczek i agrestu oraz krzewów ozdobnych. Dobry 
ogrodnik pamięta, że nie kupuje się drzew i krzewów z gołym korzeniem i rozwiniętymi 
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liśćmi. Dlaczego? U takiej rośliny wilgoć szybko wyparowuje, często więc po kilku dniach od 
posadzenia liście więdną i gałązki zamierają. Nie warto też kupować drzewek w dużych 
marketach. Rośliny są tam  zazwyczaj rozhartowane, czyli pozbawione odporności na 
wpływy atmosferyczne i dlatego zaczynają chorować w czasie wiosennych wahań 
temperatury.  

Świeżo posadzonych drzew 
i krzewów nie nawozi się, 
musi im wystarczyć 
pokarm w glebie, dzięki 
temu będą silniejsze 
i wydadzą mocne plony. 
Dobry ogrodnik pamięta 
o tym, by nie siać nasion 
w mokrą i zbitą ziemię. 
Dlaczego to jest takie 
ważne? Jeśli przy niskich 
temperaturach będzie ona 
długo mokra, to nasiona 
zgniją i sianie trzeba będzie 

powtórzyć. Nie warto się więc spieszyć, lepiej poczekać, aż gleba będzie ogrzana i dopiero 
wtedy zacząć siewy. Nasiona posiane w ciepłą ziemię kiełkują szybciej od tych posianych 
wcześniej. 

Jak widzisz, ogrodnicy wiosną pracują intensywnie, bo mają świadomość, że ta pora 
roku trwa krótko, a do zrobienia jest bardzo dużo. Oni zresztą uwielbiają swoje zajęcie i już 
zimą potrafią planować prace ogrodowe. Mają z tego dużo pożytku. Przede wszystkim 
zdrowe owoce, warzywa i kwitnące rośliny. Praca w ogrodzie zapewnia również dużo ruchu 
na świeżym powietrzu, co gwarantuje dobre samopoczucie i kondycję fizyczną.  
Więc jeśli jeszcze do tej pory nie pomagałeś w ogrodowych pracach, to może czas zacząć? 
Wystarczą grabie i dużo chęci, bo dobrym ogrodnikiem może zostać każdy. Także Ty.  
 

- Ciekawe, dlaczego wiosną w ogrodzie jest tyle pracy - 
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